
پیشروی قیمت نفت ادامه یافت

قیمت نفت در ابتدای معاملات روز چهارشنبه بازار آسیا تحت تاثیر انتظارات برای تمدید محدودیت 
عرضه داوطلبانه تولیدکنندگان اوپک پلاس و افزایش مصرف سوخت در فصل تعطیلات تابستانی، 
افزایش یافت.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در ژوئیه، با ۱۵ سنت معادل 
۰.۲ درصد افزایش، به ۸۴ دلار و ۳۷ ســنت در هر بشــکه رســید. بهای معاملات وســت تگزاس 
اینترمدیت آمریکا برای تحویل در ژوئیه، با ۲۵ سنت معادل ۰.۳ درصد، به ۸۰ دلار و هشت سنت 
در هر بشــکه رسید. هر دو شاخص در معاملات روز سه شنبه، بیش از یک درصد افزایش داشتند.

معامله گران و تحلیلگران انتظار دارند اوپک و متحدانش شــامل روســیه به محدودیت عرضه ۲.۲ 
میلیون بشــکه در روز در نیمه دوم ســال ۲۰۲۴ ادامه دهند.ســوگاندها ساچدوا، موسس شرکت 
تحقیقاتــی »اس اس ولث اســتریت« در این باره گفت: این انتظار کــه اوپک پلاس مدت اجرای 
محدودیــت عرضه خود را تمدید خواهد کــرد، خوش بینی به بازار تزریق کرد و این اقدام به عنوان 
یک تلاش متمرکز برای تثبیت قیمت نفت و متوازن کردن بازار نفت جهانی دیده می شود. بعلاوه، 
با آغاز فصل رانندگی تابستانی در آمریکا، مصرف فصلی سوخت افزایش پیدا کرده و معمولا به روند 
مثبت در قیمت نفت خام، کمک می کند.تعطیلات روز یادبود در روز دوشــنبه، به منزله آغاز فصل 
اوج تقاضا برای سوخت در آمریکاست که بزرگترین مصرف کننده نفت در جهان به شمار می رود و با 
ادامه محدودیت عرضه از سوی تولیدکنندگان بزرگ، قیمت ها در مواجهه با رشد مصرف، پشتیبانی 
می شود.دانیل هاینس، استراتژیست کالای ارشد در بانک ANZ در یادداشتی نوشت: داده های اولیه، 
آمار نســبتا بالای ســفرهای تعطیلات آمریکا در روز یادبود را نشان می دهد که معمولا آغاز فصل 
رانندگی اســت. آمار سفرهای هوایی هم بالا بوده است.طبق نظرسنجی رویترز، عربستان سعودی 
ممکن اســت قیمت فروش اکثر گریدهای نفتی خود به آسیا را در ژوئیه برای نخستین بار در پنج 
ماه گذشــته کاهش دهد زیرا شاخص قیمت نفت خاورمیانه و حاشیه سود پالایشگاه های آسیایی، 
ضعیف شده است.همچنین، تشدید جنگ در غزه و پیشروی تانک های رژیم صهیونیستی در رفح، 
بیم گســترش درگیری را برانگیخته و از قیمت نفت پشتیبانی کرده است.سرمایه گذاران همچنین 
منتظر مشــاهده آمار ذخایر نفت و بنزین آمریکا از سوی موسسه امریکن پترولیوم و اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا هســتند. این آمار به دلیل تعطیلات روز دوشــنبه، با یک روز تاخیر منتشر می شوند.

تحلیلگران در نظرســنجی رویترز پیش بینی کرده اند که ذخایر نفت خام آمریکا در هفته گذشته، 
حدود ۱.۹ میلیون بشکه کاهش پیدا کرده است.سرمایه گذاران همچنین منتظر آمار تورم آمریکا در 
هفته جاری هستند که بر انتظارات در خصوص مسیر نرخ بهره  بانک مرکزی آمریکا تاثیر می گذارد.

بر اساس گزارش رویترز، شاخص قیمت مخارج مصرف شخصی آمریکا در آوریل، روز جمعه منتشر 
می شود. پیش بینی می شود این شاخص که معیار مورد نظر فدرال رزرو برای ارزیابی تورم است، بر 
مبنای ماهانه ثابت بماند. انتظارات درباره زمان کاهش نرخ بهره، متغیر بوده و سیاســتگذاران پولی 

آمریکا همچنان نگران مانده اند زیرا آمار، منعکس کننده تورم چسبنده است.

اخیرا وزارت صمت شــرایط جدیدی برای ثبت ســفارش اعلام کرده که انتقاداتی به 
دنبال داشته که می توان به فهرست ۷۵۰ کد تعرفه  که در اولویت واردات قرار گرفته 
اشــاره کرد که به اعتقاد منتقدان بســیاری از این اقلام، مثــل توپ رنگی پینت بال، 
چوب ماهیگیری و غیره ضروری نیست، اما کالاهای مورد نیاز صنایع در این فهرست 
جایی ندارد.به گزارش ایســنا، اخیرا ســامانه جامع تجارت در اطلاعیه ای اعلام کرده 
بود که بر اســاس مصوبــات جدید وزارت صنعت، معدن و تجــارت امکان اخذ ثبت 
سفارش جدید صرفا برای واحدهای تولیدی وزارت صنعت، معدن و تجارت که برنامه 
تولید ســال ۱۴۰۳ خود را در بخش تجارت داخلی ثبت کرده باشند و این برنامه به 
تایید ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان و دفتر تخصصی مربوطه رسیده باشد، 
امکان پذیر خواهد بود.بر این اســاس امکان اخذ ثبت سفارش جدید برای واحدهای 
بازرگانی وزارت صنعت، معدن و تجارت همچون گذشــته برقرار است، اما اولویت اول 
با ۷۵۰ کد تعرفه ای اســت که در تامین کالاهای مورد نیاز کشور از اهمیت بیشتری 
برخوردار هســتند. در اصل به نظر می رسد مسئولان متولی این حوزه بر این عقیده 
هستند که ثبت ســفارش ها برای مدیریت منابع و مصارف ارزی باید کنترل شود تا 
به این وســیله از افزایش قیمت ارز جلوگیری شود.اما این تصمیم انتقاداتی به دنبال 
داشت؛ برای مثال هومن حاجی پور - قائم مقام دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی اســتان تهران - اخیرا گفته که ابهاماتی در این دســتورالعمل وجود دارد. 
یکی از مهم ترین ابهامات مربوط به ثبت ســفارش ماشــین آلات تولیدی است که به 
گفته فعالان بخش خصوصی دســتورالعمل اخیر وزارت صمت پاسخگوی آن نیست. 

چراکه این دســتورالعمل بر مبنای سابقه  واحدهای تولیدی یا تجار طراحی شده، اما 
ماشین آلات چندان به سابقه تولیدی ارتباطی ندارد.او همچنین گفته بررسی فهرست 
۷۵۰ کد تعرفه  که در اولویت واردات قرار گرفته نشان می دهد که بسیاری از این اقلام 
اگرچه نیاز شــهروندان و جزو حقوق حقه آنهاســت، اما اقلام ضروری کشور نیست؛ 
برای مثال توپ رنگی پینت بال، چوب ماهیگیری، ســنجاق قفلی، تیغ اصلاح، مانکن 
خیاطی و غیره جزو آن ۷۵۰ قلم ذکر شده، اما کالاهای مورد نیاز صنایع که می توان 
لیســت بلندبالایی از آن تهیه کرد، در این فهرســت جایی ندارد.از طرف دیگر نجفی 
عرب - رئیس اتاق بازرگانــی تهران - نیز در نامه ای به وزیر صنعت، معدن و تجارت 
تاکید کرده که طبق این مصوبه امتیاز دولتی ثبت ســفارش به  صورت تبعیض آمیز 
به برخی از بنگاه های اقتصادی اعطا شــده که این موضــوع ناقض ماده )۵۲( قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی است.همچنین طبق 
گفته های او ممنوع کردن واردات آن دســته از واحدهــای تولیدی که برنامه تولید 
ســال ۱۴۰۳ خود را در بخش تجارت داخلی ثبت نکرده باشند یا این برنامه به تایید 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان و دفتر تخصصی مربوطه نرسیده باشد، از دو 
حیث چالش برانگیز خواهد بود؛ این مسئله به طور کلی ظرفیت تولید ملی را کاهش 
می دهد و مانعی اساسی در مسیر جهش تولید خواهد بود و همچنین الزام تأیید برنامه 
توسط سازمان صنعت، معدن و تجارت استان و دفتر تخصصی مربوطه ضمن افزایش 
سطح مداخلات دولتی در فعالیت بنگاه های اقتصادی، موجبات گسترش فساد اداری 

را فراهم خواهد کرد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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معاون فنی و مهندسی سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق گفت: اتصال نیروگاه بادی میل نادر با شبکه سراسری در پایان ۱۴۰۱ محقق شد؛ 
این نیروگاه که در سال ۱۴۰۲ و در مرحله سنکرون، بازدهی بالای ۹۸ درصدی را به ثبت رساند و ۴۹ مگاوات برق به شبکه تزریق کرد، پنجشنبه هفته جاری 
به صورت رسمی افتتاح می شود.به گزارش ایسنا، علیرضا پرنده مطلق امروز در نشست خبری افتتاح طرح های آب و برق استان سیستان و بلوچستان با بیان 
اینکه استان سیستان و بلوچستان یکی از غنی ترین استان های کشور در حوزه انرژی های تجدیدپذیر است که در بخش های انرژی خورشیدی در سراسر استان، 
انرژی بادی در منطقه میل نادر، انرژی زمین گرمایی در منطقه تفتان و انرژی امواج دریا در جنوب استان از توانمندی های بالایی برخوردار است، اظهار کرد: در 
حال حاضر در استان سیستان و بلوچستان ۶۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر نصب شده وجود دارد که ۱۰ مگاوات آن در منطقه زاهدان به صورت خورشیدی در 

گذشته نصب شده بود و ۵۰ مگاوات دیگر در شمال استان در منطقه میل نادر در سال های اخیر به صورت انرژی بادی احداث شده است.

www.sobh-eqtesad.ir

افتتاح رسمی نیروگاه میل نادر

info@sobh-eqtesad.ir

صدور بیش از ۲۸۰ هزار فقره 
چک الکترونیک

در حال حاضر بیش از ۵۰۰ هزار نفر در کشــور از چک دیجیتال اســتفاده 
می کنند و تا امروز بیش از ۲۸۰ هزار فقره چک الکترونیک صادر شده است.

به گزارش ایسنا، طبق اطلاعاتی که بانک مرکزی در اختیار ایسنا قرار داده، 
در حال حاضر بیش از ۵۰۰ هزار نفر در کشــور از چک دیجیتال اســتفاده 
می کنند و تا امروز بیش از ۲۸۰ هزار فقره چک الکترونیک در کشــور صادر 
شــده و قرار است تا پایان سال ۱۴۰۶ تمامی چک ها الکترونیک شوند.بانک 
مرکزی و شــبکه بانکی در راستای عمل به تکالیف قانون جدید چک و ارائه 
محصولات فناوری محور، چک الکترونیــک را به عنوان محصولی جدید در 
شــبکه بانکی معرفی کرد و این محصول در آبان ماه سال ۱۴۰۱ توسط سه 
بانک رونمایی شد. گفتنی است؛ تا امروز ۱۲ بانک شامل بانک های صادرات، 
تجارت، پارســیان، رفاه، کشاورزی، پاســارگاد، قرض الحسنه رسالت، ملت، 
گردشــگری، توسعه صادرات، توســعه تعاون، ملی به سامانه چکاد )سامانه 
چک امن دیجیتال( متصل شــدند و چک دیجیتــال را عملیاتی کرده اند و 
بانک های مســکن، اقتصاد نوین و قرض الحســنه مهر ایران نیز در مراحل 
پایانی فرآیند پیوســتن به سامانه چکاد هستند.  بنابراین، چک الکترونیک 
محصولی اســت که مشــتریان شــبکه بانکی را از مراجعه به شعبه بی نیاز 
می کند و تمام مراحل آن به صورت غیرحضوری قابل انجام است. به عبارتی، 
شخص درخواست کننده دسته چک می تواند دسته چک را در موبایل بانک یا 
اینترنت  بانک خود درخواست داده و پس از بررسی های لازم، تعداد برگ های 
چک با شناســه صیادی در اختیار فرد قرار می گیرد. سپس فرد می تواند در 
موبایل بانک یــا اینترنت بانک اقدام به صدور چک کرده و به کارتابل گیرنده 
ارسال کند.در پایان باید اشاره کرد، بانک مرکزی همه بانک ها را به پذیرش 
بین بانکی چک های دیجیتال ســایر بانک ها در سامانه چکاوک مکلف کرده 

است.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد

بزرگترین آب  شیرین کن  
خوزستان در آبادان آماده 

بهره برداری است

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان گفت: بزرگ ترین 
آب شیرین کن خوزســتان در آبادان با حجم سرمایه گذاری ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان و ۹۵ درصد پیشــرفت فیزیکی در مراحل پایانی و آماده  بهره برداری 
اســت.صابر علیدادی در گفت و گو با ایســنا اظهار کرد: با وارد مدار شدن 
آب شــیرین کن آبادان ۲۵ هزار مترمکعب آب شیرین به ظرفیت تولید آب 
آبادان اضافه می شود تا کام مردم این شهرستان را شیرین کند. وی نصب و 
راه اندازی آب شیرین کن ها را نویدبخش توسعه صنعت آب خوزستان دانست 
و افزود: آب شــیرین کن آبادان با هدف بهبود کیفیت آب شرب شهروندان و 
با حجم سرمایه گذاری ۱۰۰۰ میلیارد تومان در تصفیه خانه شهید باوی شهر 
آبادان تکمیل و آماده  بهره برداری اســت. علیدادی، ضمن ابراز خرسندی از 
اجرا و وارد مدار شــدن این دستگاه در آینده ای نزدیک گفت: بهبود کیفیت 
آب آشــامیدنی آبادان با توجه به اینکه این شــهر در مجاورت دریا و مهمتر 
از همه تبعات ناشی از خشکســالی قرار دارد، یکی از مهمترین دغدغه های 
مردم و مســئولان استان و مجموعه شــرکت آبفا خوزستان بود. از این رو با 
حمایت های ویژه دولت سیزدهم و وزارت نیرو، شرکت آبفا خوزستان موفق 
شد ضمن جلب سرمایه گذاری و مشارکت فعال بخش خصوصی )شرکت پانا 
انرژی( نسبت به راه اندازی تاسیسات آب شیرین کن جدید آبادان اقدام کند 
تا در آغاز فصل گرما تنش آبی در منطقه وجود نداشــته باشــد.وی با اشاره 
به اینکه این پروژه در قالب قرارداد BOO )ســاخت، بهره برداری و مالکیت( 
بوده و طول مدت بهره برداری ۱۵ ســال است، گفت: این پروژه از مهم ترین 
پروژه های دولت سیزدهم در خوزستان است که در شهرستان آبادان اجرایی 
شده است. علیدادی افزود: با وارد مدار شدن این آب شیرین کن بخشی از نیاز 

آبی شهر آبادان با کیفیت مناسب تامین می شود.

گزیده خبر

تبادل پیام  برای رفع تحریم ها هیچگاه قطع نشده است

عطاری های علمی نشان 
»حکمت بنیان« دریافت 

می کنند

تاریخ جدید برگزاری نمایشگاه الکامپ 
اعلام شد

دبیر ســتاد اقتصــاد دانش بنیان طب ســنتی و گیاهان دارویــی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری از اعطای نشــان حکمت بنیان به عطاری هایی که بر اساس استانداردها 
خدمات رســانی می کنند، خبر داد و گفت: علاوه بر آن به منظور ســاماندهی عطاری ها، ایجاد مرکز 
جامع طب سنتی، سبک زندگی و گیاهان دارویی را در دستور کار قرار دادیم.دکتر محمدرضا شمس 
اردکانی در گفت وگو با ایســنا، وظیفه اصلی ســتادهای اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی را توســعه 

اقتصاد دانش پایه دانست.....

بازار طلای جهانی سرد شد

سامسونگ  کارگری  اتحادیه 
می کند اعتصاب 

اجرای سیاست دو سر برد سهامداری در پالایشگاه 
های فراسرزمینی در دولت شهید رئیسی

3

3

3

3

2

3

چرا شرایط جدید ثبت سفارش برای تولیدکنندگان دردسرساز 
شده است؟
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گزیده خبر

در جلسه سران قوا مورد تاکید قرار گرفت؛

ایجاد فرصت عادلانه رسانه ای 
برای رقابت سالم نامزدهای 

انتخاباتی

جلسه سران قوا به میزبانی سرپرست ریاست جمهوری و با حضور رئیس قوه قضائیه، 
رئیس مجلس شــورای اسلامی، قائم مقام شــورای نگهبان، معاون حقوقی رئیس 
جمهور، وزیر کشــور و رئیس سازمان صدا و سیما برگزار شد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، جلســه سران قوا به میزبانی سرپرست ریاست جمهوری و با حضور رئیس قوه 
قضائیه، رئیس مجلس شورای اســلامی، قائم مقام شورای نگهبان، معاون حقوقی 
رئیس جمهور، وزیر کشور و رئیس سازمان صدا و سیما، در راستای تمهید مقدمات 
اجــرای مفاد اصل ۱۳۱ قانون اساســی و به جهت اتخــاذ تصمیم های لازم جهت 
برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری ظرف مدت ۵۰ روز از زمان شــهادت رئیس 
جمهور شهید آیت الله رئیسی، برگزار شدایجاد فرصت عادلانه رسانه ای برای رقابت 
ســالم نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری در ابتدای جلسه معاون حقوقی رئیس 
جمهور گزارشی از پیگیری های صورت گرفته و اجرای تدابیر اتخاذ شده در جلسات 
گذشــته از سوی وزارت کشور و شــورای نگهبان به عنوان مجری و ناظر برگزاری 
انتخابات ارائه داد و قائم مقام شورای نگهبان و وزیر کشور در خصوص هماهنگی های 
انجام شــده برای تعیین هیئت های اجرایی در سراسر کشور مطالبی را بیان کردند.

در بخش دیگری از این جلســه رئیس سازمان صداوســیما به ارائه برنامه های این 
ســازمان جهت ایجاد بســتر مناســب و عادلانه برای تبیین برنامه های نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهموری به ویژه برگزاری مناظرهای انتخاباتی پرداخت.همچنین 
پیشنهاد وزیر کشور برای ثبت نام از نامزدهای انتخابات از تاریخ دهم لغایت چهاردهم 
خردادماه مورد گفتگو قرار گرفت و دکتر مخبر سرپرســت ریاست جمهوری ضمن 
تاکید بر ضرورت رفتار یکسان برای کلیه نامزدها در هنگام ثبت نام، خواستار تسهیل 
ثبت نام برای نامزدهایی شد که مطابق اعلام شورای نگهبان شرایط لازم ثبت نام را 
دارا می باشــند.یادآوری می شود تنها کسانی می توانند برای مشارکت در رقابت های 
انتخاباتی ثبت نام کنند که حداقل ۴۰ و حداکثر ۷۵ سال سن داشته، دارای مدرک 
کارشناسی ارشد و بالاتر و چهار سال سابقه تصدی مسئولیت های ارشد کشور بوده 

و فاقد سوءسابقه کیفری باشند.

لغو روادید برای اربعین امسال هم 
پابرجا است

وزیر کشــور با بیان اینکه صــدور گذرنامه 
اربعیــن همچون روال گذشــته خواهد بود، 
تاکید کرد: لغو روادید نیز امسال برای مراسم 
اربعین حســینی)ع( اعمال خواهد شــد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، احمد وحیدی وزیر 
کشــور سه شنبه شب هشــتم خرداد ماه در 
نشست خبری مشترک با همتای عراقی خود 
افزود: در این جلســه درباره موضوعات مختلف امنیتی و همکاری های لازم بین دو 
کشور گفت وگو شد. دو طرف در این نشست خواستار ارتقا سطح روابط بین هستیم.

وزیر کشــور ادامه داد: در بحث اربعین گفت وگوهایی صورت گرفت، تجربه خوبی 
را در اربعین ســال گذشته داشتیم که در این نشست خواهان استمرار و بهتر شدن 
آن بودیــم. یکی از توافقنامه ها برای اربعین، ورود خودروهای حمل و نقل ایرانی به 
کشور عراق بود اما درباره خودروهای شخصی به دلیل ترافیک موجود در عراق این 
موضوع امکان پذیر نبود.وحیدی با اشاره به شعار امسال برای مراسم اربعین تصریح 
کرد: با هماهنگی عراق و با توجه به مســئله فلسطین، هماهنگی های لازم صورت 
گرفته که شعار امسال را شعار »کربلا طریق الاقصی« نام گذاری شود و امروز )سه 
شــنبه( این شعار با حضور وزیر کشور عراق رونمایی شــد.وزیر کشور در پاسخ به 
ســوالی درباره لغو روادید با بیان اینکه صدور گذرنامه اربعین همچون روال گذشته 
خواهد بود، تاکید کرد: لغو روادید نیز امسال برای مراسم اربعین حسینی )ع( اعمال 
خواهد شــد.وی با اشــاره به وضعیت ورود اتباع به ایران و خارج شدن از مرز ایران 
برای شرکت در اربعین گفت: اتباعی که اکنون در ایران حضور دارند با توافقاتی که با 
طرف عراقی صورت گرفته شد، همانند گذشته خواهد بود، ولی برای اتباع پاکستانی 
و افغانســتانی محدودیت های وجود دارد که طبق طرف عراقی این محدودیت ها به 
کشورها ابلاغ می شود.عبدالامیر الشمری وزیر کشور عراق نیز در این نشست خبری 
با اشــاره به محورهای این نشست تصریح کرد: درباره موضوعات مختلفی از جمله 
کنترل مرزهای بین المللی و جرایم سازمان یافته گفت وگو شد. همچنین تفاهماتی از 
گذشته بین دو طرف موجود است. مرزهای زمینی و هوایی نیز مانند گذشته برای 
تردد زوار باز خواهد بود. موضوعاتی که در جلسات گذشته مورد توافق بود، بار دیگر 
مورد گفت وگو قرار گرفت.وی همچنین درباره برپایی مواکب برای پذیرایی از زائران 
اربعین گفت: دولت در حال تلاش برای تأمین اسکان مناسب برای زوار است. عتبه 
حســینیه )ع( هم یک مجتمع بزرگ را برای پذیرایی زوار تهیه کرده اســت. همه 
امکانات دولت عراق برای خدمت به زوار بسیج خواهند شد. با توجه به گرمای هوا، 

پیش بینی ما این است که زوار بیشتر مسیر را در شب طی کنند.

در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی صورت گرفت؛

تصویب اساسنامه های شورای عالی نوجوانان وجوانان وستاد مرکزی اعتکاف

سرپرست وزارت خارجه در خصوص احتمال توقف چندماهه مذاکرات رفع تحریم ها به دلیل در 
پیش رو بودن انتخابات ایران و آمریکا، گفت: تبادل پیام ها هیچگاه قطع نشده و الان نیز جاری 
است.به گزارش ایسنا، علی باقری کنی در حاشیه جلسه امروز هیات دولت در جمع خبرنگاران، 
اظهار کرد: تاکید رئیس جمهوری شــهید بر فعال بودن در عرصه سیاست خارجی و محوریت 
سیاست همسایگی و تعامل جدی با آنان بود.وی در پاسخ به پرسشی درباره واگذاری پرونده 
هسته ای ایران به علی شمخانی، اظهار کرد: البته ما پرونده ای نداریم اما فعالیت های هسته ای 
در چارچوب تدابیر نظام زیر نظر شورای عالی امنیت ملی همچنان ادامه دارد.باقری در پاسخ به 
پرسشی درباره تدوام آزادسازی ارزهای بلوکه  شده، گفت: مذاکرات در این زمینه جاری است.

سرپرســت وزارت خارجه در پاسخ به پرسشی درباره محتوای مذاکرات با هیات عمانی که به 
ایران آمده بودند، یادآور شد: ما در موضوعات مختلف منطقه ای و بین المللی از جمله موضوع 
غزه و جنایات رژیم صهیونیســتی و نسل کشی در غزه به طور مفصل صحبت کردیم و درباره 
دیگر موضوعات بین المللی نیز رایزنی داشــتیم.وی در پاسخ به پرسشی درباره تداوم تعاملات 
ایران با کشــورهای منطقه، تاکید کرد: ما تلاش می کنیم پرونده هــا و پروژه های ناتمام را با 
سرعت بیشــتری تحرک بدهیم که در صدر آن به تحکیم پیوندها در حوزه همسایگی توجه 
داریم.باقری در پاسخ به پرسشی درباره زمان سفر بن سلمان به ایران، یادآور شد: این موضوع 
قبلًا هم مطرح شده است. این اقدام در واقع یک دعوت متقابل است که درباره زمان آن بین 
دو طرف مذاکراتی در حال انجام است.وی در پاسخ به پرسشی درباره برآیند دیدار با مقامات 
تونس و مصر، اظهار کرد: دو کشــوری که رابطه سیاســی با ایران ندارند در سطح عالی )وزیر 
خارجه( برای تســلیت شهدای دولت به ایران آمدند و این موفقیت و پویایی سیاست خارجی 
آیت الله رئیسی را نشان می دهد که هنوز رابطه سیاسی برقرار نشده این دو مقام به ایران سفر 
می کنند.سرپرست وزارت خارجه ادامه داد: رئیس جمهور تونس هم که تا به حال به ایران سفر 
نکرده بود، سفر کرد و زیرساخت این سفر علاوه بر تکریم مقام شهدای دولت تاکید بر سیاست 
نگاه به شرق است که در شمال آفریقا بین کشورهای مختلف از جمله تونس وجود دارد.باقری 
یادآور شــد: ایران به عنوان کشوری که عضو بریکس و سازمان شانگهای است یکی از ارکان 
چندجانبه گرایی اســت، گرایش و تمایل و رویکرد کشورها به ایران نشان دهنده جهت گیری 
بین المللی آنان هم هست که جایگاه و اهمیت سیاست خارجی ایران در پهنه سیاست خارجی 
کشورهای دیگر و در عرصه بین المللی است.وی در پاسخ به واکنش جمهوری اسلامی نسبت 
به جنایت رفح، اظهار کرد: هفته آینده به چند کشور منطقه در همین رابطه سفر خواهم کرد.

سرپرســت وزارت خارجه در پاسخ به پرسشــی درباره احتمال توقف چندماهه مذاکرات رفع 
تحریم ها به دلیل در پیش رو بودن انتخابات ایران و آمریکا، تصریح کرد: تبادل پیام ها هیچگاه 

قطع نشده و الان نیز جاری است.

تعدادی از منتخبان مجلس دوازدهم با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی در رفح تاکید کردند 
که بمباران مردم مظلومی که مجبور به ترک وطن هایشان شده اند، اوج رذالت و شیطان منشی 
است.به گزارش ایسنا، جنگنده های متجاوز ارتش رژیم صهیونیستی یکشنبه شب، چادرهای 
آوارگان فلسطینی را در شمال غرب شهر رفح در جنوب نوار غزه بمباران کردند. در این جنایت 
تا این لحظه حدود ۵۰ نفر از فلسطینیان، شهید و ده ها نفر زخمی شده اند.دفتر اطلاع رسانی 
دولت فلســطین در نوار غزه اعلام کرد: ارتش اشغالگر رژیم صهیونیستی در ۲۴ ساعت بیش  
از ۱۰ مرکز اسکان آوارگان فلسطینی را در رفح بمباران کرده است. ارتش رژیم صهیونیستی، 
چادرها و مراکز اسکان آوارگان در شمال غرب رفح را با هفت موشک و بمب بزرگ بمباران کرد.

سازمان امداد و نجات غزه نیز اعلام کرد، بر اثر جنایت رژیم صهیونیستی در رفح، افراد زیادی 
دچار قطعی عضو یا ســوختگی شدید شــده اند و زنان و کودکان زیادی نیز قربانی شده اند.در 
واکنش به جنایات رژیم صهیونیستی در رفح، تعدادی از منتخبان مجلس دوازدهم در صفحات 
مجازی خود در شیکه اجتماعی ایکس مطالبی را منتشر کردند که در زیر می خوانید.محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس:»بمباران آوارگان و کودکان بی دفاع فقط از شیطان برمی آید. جهان دیگر 
تحمل جنایات جنگی رژیم صهیونیستی را ندارد. تمام دولت ها به ویژه دولت های مسلمان باید 
همسو با ملت های خود و همراه با آزادی خواهان جهان برای توقف این نسل کشی اقدام عملی 
کنند.«علی نیکزاد نایب رئیس مجلس:»بمباران مردم مظلومی که مجبور به ترک وطن هایشان 
شــده اند، اوج رذالت و شیطان منشی است. تحولات سیاسی داخلی، نباید باعث کم توجهی به 
اولویت دارترین مسئله جهان اسلام شود.«مسعود پزشکیان منتخب تبریز:»جهنم جای کسانی 
است که قلب داشتند و نفهمیدند، چشم داشتند و ندیدند و گوش داشتند و نشنیدند« شاید 
مخاطب این آیه کســانی مثل ما باشد که در مقابل جنایات ددمنشانه رژیم صهیونیستی 
ســاکتند. آنهایی که چشمانشان دســتان لرزان کودکان مظلوم رفح و غزه را نمی بیند و 
گوش هایشان فریاد آن ها را نمی شنود.«بهروز محبی نجم آبادی منتخب سبزوار:»در رفح چه 
خبر اســت؟ قتل عام و نسل کشی و سکوت اشــباه الرجال عالم، عجب حیواناتی هستند این 
مدعیان دروغین حقوق بشــر. اگر بشر روزی که در چند ثانیه در هیروشیما و ناکازاکی صدها 
هزار بی گناه قربانی جنایت امپریالیزم شد برای همیشه تکلیف خود را با ماکیاولیستها و اذناب 
حیوان صفتشان مشخص می کردند. امروز تکرار این فاجعه را در غزه و رفح نداشتیم. فلسطین 
تابلوی مظلومیت بشــر امروز و دنائت و رذالت دنیای وحشــی غرب است.«عبدالحسین روح 

الامینی منتخب تهران:»فلسطین پیروز است، اسرائیل نابود خواهد شد. ان شاءالله«

در جلســه بعد از ظهر امروز سه شنبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی، سند ملی سبک پوشش 
اســلامی-ایرانی، اساسنامه شورای عالی نوجوانان و جوانان و اساسنامه ستاد مرکزی اعتکاف به 
تصویب نهایی رسید.به گزارش خبرگزاری مهر، اولین جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی که پس 
از شهادت دکتر سید ابراهیم رئیسی و به ریاست محمد مخبر، سرپرست ریاست جمهوری و با 
حضور محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی و حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه و سایر اعضا تشکیل شد، ۴ مصوبه داشت.در جلسه بعد از ظهر 
امروز سه شنبه شورای عالی انقلاب فرهنگی، سند ملی سبک پوشش اسلامی-ایرانی، اساسنامه 
شورای عالی نوجوانان و جوانان و اساسنامه ستاد مرکزی اعتکاف به تصویب نهایی رسید.برگزاری 
همایشــی با موضوع بررســی و تبیین الگوی حکمرانی ولایی-مردمی بر مبنای عمل آیت الله 
رئیســی در دوران ریاست جمهوری، هم زمان با ایام چهلمین روز شهادت دکتر رئیسی و دیگر 
شهدای خدمت نیز، از دیگر مصوبات جلسه امروز شورای عالی انقلاب فرهنگی بود.در جلسه امروز 
همچنین گزارشی از وضعیت رشد علمی جمهوری اسلامی ایران در مقایسه با سایر کشورها ارائه 
و تاکید شد با توجه به مطالبه رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر ضرورت تولید علم و نگارش 
مقالات علمی بر مبنای حل مشــکلات کشور، صرف نگارش مقاله در رشد علمی کشور اصالت 
نداشته و مقالات باید معطوف به حل مسائل و تأمین نیازهای کشور باشند. بر همین اساس مقرر 
شد آئین نامه نحوه ارتقای اساتید تکامل یافته و در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی بررسی و 
تصویب شود.مخبر نیز در این جلسه، بر تسریع در جمع بندی مباحث مطرح شده و تهیه طرحی 
جامع، بر اساس منویات مقام معظم رهبری، برای طرح و تصویب در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
تاکید کرد.در پایان جلسه امروز نیز حجت الاسلام والمسلمین خسروپناه با گرامیداشت یاد شهید 
دکتر رئیسی، با بیان اینکه ایشان نســبت به شورای عالی انقلاب فرهنگی و مصوبات آن توجه 
ویژه ای داشــت، گفت: همه مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی که پیش از شهادت آیت الله 
رئیسی به تصویب رسیده بودند، از سوی ایشان توشیح، امضا و به دستگاه های ذیربط ابلاغ شده 

بود و هیچ مصوبه بر زمین مانده ای نداریم.

وزیر کار با اشــاره به کالابرگ الکترونیک ابراز امیدواری کرد در آینده نزدیک این موضوع جمع بندی و 
ابلاغ شــود تا مرحله بعدی کالابرگ الکترونیک اجرا شود.به گزارش ایسنا، صولت مرتضوی وزیر کار در 
حاشــیه جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: تداوم اجرای کالابرگ الکترونیکی یکی از 
ســفارش های اکید آقای رئیسی بود. وی ادامه داد: در این مدت یکی دو جلسه با حضور آقای مخبر در 
این باره برگزار شده است و در حال جمع بندی هستیم. به برخی مجوزها نیاز است و امیدواریم در آینده 

نزدیک جمع بندی و ابلاغ شود تا مرحله بعدی کالابرگ الکترونیک را اجرا کنیم.

وزیر نفت گفت: در هفته های آینده آمادگی بهره برداری از ۲۳ پروژه کلان را داریم به ارزش ۶/۴ میلیارد 
دلار داریم.به گزارش خبرنگار مهر، جواد اوجی وزیر نفت در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
ضمن گرامیداشت یاد شهید و شهدای خدمت، گفت: رئیس جمهور بابت پیگیری طرح هایی مخصوصاً 
طرح هایی که از گذشته مغفول مانده بود از وزارت نفت مطالبه داشتند از جمله جمع آوری گازهای مشعل، 
افزایش ظرفیت پترو شیمی ها، احداث خطوط انتقال فرآورده های نفتی، قانون هوای پاک که وزارت نفت 
این موارد را در کنار سایر وظایف خود انجام داد.وی افزود: در هفته های آینده آمادگی بهره برداری ۲۳ پروژه 
کلان به ارزش ۴.۶ میلیارد دلار داریم. با این افتتاح ها، ۳ میلیون تن به ظرفیت تولید پتروشیمی ها افزوده 

می شود. ۴۶۰ کیلومتر خط انتقال فرآورده های نفتی را داریم.

وزیر کار: موضوع کالابرگ الکترونیک در 
حال جمع بندی است

اوجی در حاشیه جلسه هیأت وزیران:

در هفته های آینده آمادگی بهره برداری از ۲۳ پروژه 
کلان را داریم

تبادل پیام  برای رفع تحریم ها هیچگاه قطع نشده است

واکنش منتخبان مجلس به جنایات در رفح
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گزیده خبر اجرای سیاست دو سر برد سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی در دولت شهید رئیسی
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس یازدهم با اشاره 
به راهکار شــهید رئیسی و دولت ســیزدهم در صادرات خدمات 
فنی و مهندســی برای خنثی سازی اثر تحریم، گفت: از آنجائیکه 
در شــرایط تحریــم به لحــاظ منابع مالی در مضیقه هســتیم و 
نمی توانیم به تأسیس پالایشگاه در کشور بپردازیم، سهامداری در 
پالایشگاه های فراسرزمینی راهکار بسیار مناسبی برای تبدیل نفت 
کشــور به فرآورده خام در پالایشگاه های کشورهای همسو است.

به گزارش ایســنا، سیاســت  های دولت ها معمولاً بر اساس رویکرد 
و نگرش رئیس دولت شــکل می گیرد. در حالــی که در دولت های 
گذشــته نوعی عدم باور به خود قابل مشــاهده بود اما در دولت 
شهید رئیســی ارزش  هایی مانند اتکا به خود، تلاش حداکثری و 
استفاده بیشــینه از امکانات و فرصت ها را شــاهد بودیم.در دولت 
ســیزدهم، سیاســت اصلی این بود که نگاه از غرب به شرق و از 
خــارج به داخل معطوف شــود. در این چارچــوب، هر فرصت و 
ظرفیتی می توانست مغتنم شــمرده شود و بستری برای مقابله با 
تحریم  ها باشد.دیپلماســی فعال انرژی دولت در چارچوب همین 
سیاســت اســتفاده از فرصت ها تنظیم شــد. در این روند، افزایش 
حداکثری تعاملات با همسایگان به عنوان موجودیت هایی که قرابت 
فیزیکی با ما داشــتند و در دســترس بودند، در دستور کار قرار 
گرفت.البته شــاهد کارشــکنی  های آمریکا و برخی دیگر در این 
زمینه بودیم که برایشان چاره اندیشی می شد. به طور مثال، دولت 
ســیزدهم تلاش بسیاری در زمینه نگه داشتن عراق به عنوان یک 
مشتری گازی کشــور انجام داد. هر چند در این زمینه واشنگتن 
کارشــکنی می کرد، اما راه هایی برای وصول مطالبات گازی کشور 
پیدا کردیم و روابط ادامه یافت.سیاســت  های دولت شهید رئیسی 
در حــوزه انرژی و نتایج این سیاســت  ها نشــان داد که تحریم  ها 
نمی  تواند ما را فلج کند و با وجــود تحریم  ها نیز می  توانیم روابط 
عزت مندانه ــای با دیگران برقرار کنیم. بنابراین، سیاســت های مورد 
بحث علاوه بر کارکرد اقتصادی و ســودآوری، کارکرد سیاســی و 
امنیتی برای کشــور داشتند.نظرات جعفر قادری، عضو کمیسیون 
برنامــه، بودجه و محاســبات مجلس را در خصوص سیاســت های 

دولت سیزدهم در حوزه انرژی در ادامه می خوانید.دیپلماسی فعال 
شهید رئیســی در حوزه انرژی قادری ضمن مثبت ارزیابی کردن 
دیپلماسی فعال انرژی که در دولت سیزدهم به اجرا گذاشته شد، 
در گفتگو با ایســنا تصریح کرد: با استفاده از دیپلماسی فعال در 
حوزه انرژی توانستیم به افزایش تعداد مشتریان نفت و گاز کشور 
اقدام کنیم و بازارســازی تضمینی برای فروش منابع خود داشته 
باشــیم.وی ادامه داد: ارائه خدمات به پالایشگاه های فراسرزمینی 
و راه  اندازی مجدد آن ها نیز سیاســت درســتی بود که در راستای 
خنثی  سازی تحریم  ها به اجرا گذاشتیم. فروش نفت به پالایشگاه

 های کوچک در شــرق آسیا نیز در دولت سیزدهم در دستور کار 
قرار گرفت. بر اثر اجرای این سیاست توانستیم به فروش نفت خود 
بپردازیم و تحریم  ها را بی اثر کنیم.پرهیز از خام فروشــی باید در 

دولت آینده تکرار شودعضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس خاطرنشــان کرد: هرچقدر بتوانیم از خام فروشــی فاصله 
بگیریم و به تولیــد فرآورده بپردازیم، منفعت بیشــتری برایمان 
دارد. فرآورده ها نســبت به نفت خاصیــت تحریم پذیری کمتری 
دارند. از ســوی دیگر، ســودآوری بالاتری هم برایمان به ارمغان 
می آورند. بنابراین، بهتر است به تبدیل نفت به فرآورده اقدام کنیم.

قادری گفت: از آنجائیکه در شــرایط تحریم به لحاظ منابع مالی 
در مضیقه هســتیم و نمی توانیم به تأســیس پالایشگاه در کشور 
بپردازیم، سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی راهکار بسیار 
مناسبی برای تبدیل نفت کشور به فرآورده خام در پالایشگاه های 
کشورهای همسو اســت. در همین راستا، دولت شهید رئیسی در 
ازای ارائه خدمات فنی و مهندسی به دیگر کشورها به سهامداری 

در این پالایشــگاه ها پرداخت و توانســت نفت خام خود را نیز در 
این پالایشگاه های بازسازی شــده به دست نخبگان و مهندسان 
ایرانی به پالایش برســاند که این ایده خوب و راهبردی، منافع ما 

را به لحاظ بازارسازی برای فروش نفت و ارزآوری تأمین کرد.
وی ادامه داد: امروز به لحاظ امنیت در شــرایط خوبی به سر می 
بریم. به پشــتوانه نیروی نظامی خوبی که داریم، نفتکش  هایمان 
در آب هــای آزاد حرکت می  کنند و به فــروش نفت خود مبادرت 
می کنیم. این وضعیت بر اثر سیاســت گذاری  های صحیح و خنثی

 ســازی تحریم ها به دست آمد.اســتفاده حداکثری از توان داخلی 
و دانش بنیانی کشــورعضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس یازدهم خاطرنشــان کرد: دولت سیزدهم اقدامات خوبی 
در حوزه انرژی انجام داد و بر اثر سیاســت اتکا به خود توانستیم 
بر تحریم ها غلبه کنیم. بر اثر سیاســت گذاری های درست توانستیم 
به شــرایطی برســیم که با تمام ظرفیت به صادرات نفت کشــور 
بپردازیم.قادری گفت: اســتفاده حداکثری از توان داخلی و دانش 
بنیانی کشــور در شرایط تحریم در دولت سیزدهم در دستور کار 
قرار گرفت. با اســتفاده از توان متخصصان داخلی توانســتیم به 
تولیــد اقلام راهبردی مورد نیاز بپردازیم و نیازهای صنایع نفت و 
گاز را برطرف کنیم. حتی در برخی زمینه ها مانند کاتالیســت ها به 
صادرات پرداختیم که اهمیت زیادی برای کشور دارد.اصرار شهید 
رئیسی بر اســتفاده از تمامی ظرفیت ها و امکانات وی ادامه داد: 
شرکت های دانش بنیان بسیاری در کشور وجود دارند که در دولت 
ســیزدهم توانستیم از دســتاوردهای آن ها در راستای خنثی سازی 
تحریم ها بهره ببریم. طی دو سال و نیم گذشته تعداد شرکت های 
دانش بنیان دو برابر شــده است. این شرکت ها توانمندی های بالایی 
دارند و توانستند در صنایع نفت و گاز کمک های شایانی بکنند.عضو 
کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس خاطرنشان کرد: 
دولت سیزدهم و شخص شهید رئیسی اصرار ویژه  ای بر استفاده از 
تمامی ظرفیت ها و امکانات داشــت. استفاده از دستاوردهای دانش 

بنیانی در همین چارچوب قابل تحلیل است.

تاریخ جدید برگزاری 
نمایشگاه الکامپ اعلام 

شد

براساس اعلام سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران، بیست و هفتمین دوره نمایشگاه 
الکترونیک، کامپیوتر و تجارت الکترونیکی )الکامپ(، از ۹ الی ۱۲ تیرماه ۱۴۰۳ در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شــود.به گزارش ایسنا، نمایشگاه الکترونیک یک 
رویداد مهم در زمینه فناوری و الکترونیک است که شرکت ها، تولیدکنندگان و علاقه مندان به 
این حوزه هر ساله در آن شرکت می کنند. در این نمایشگاه، آخرین و به روزترین محصولات 

و خدمات مرتبط با حوزه الکترونیک، کامپیوتر و تجارت الکترونیک را به نمایش می گذارند.
نمایشــگاه الکامپ، مخفف کلمات )Electronics, Computer & ECommerce( اســت که به 
معنــای الکترونیک، کامپیوتر و تجارت الکترونیکی اســت. در واقع هــدف از برگزاری این 
نمایشــگاه به نمایش گذاشــتن آخرین محصــولات و خدمات در زمینه فنــاوری، تجارت 
الکترونیک و خدمات دیجیتالی است، به همین دلیل هر ساله شرکت ها، متخصصان و فعلان 
زیادی در نمایشگاه الکامپ شرکت می کنند.این نمایشگاه محیط بسیار مناسبی برای کسب 
و کاران تازه کار و استارت آپ ها هستند که بتوانند ایده ها و محصولات نوآورانه و خلاقانه خود 
را به دیگران معرفی کنند.در این راســتا چندی پیش زمزمه های برگزاری بیست و هفتمین 
نمایشگاه الکامپ شنیده و قرار شد این نمایشگاه با شعار همه برای اقتصاد دیجیتال با حضور 
شــرکت های اســتارتاپی از تاریخ ۸ تا ۱۱ تیرماه برگزار شود اما به دلیل برگزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری در تاریخ ۸ تیرماه شائبه تغییر زمان برگزاری ایجاد شد. در همین رابطه 
ســازمان نظام صنفی رایانه استان تهران به تازگی خبر از تغییر زمان برگزاری این نمایشگاه 
داد.طبق اعلام این سازمان بیست و هفتمین دوره نمایشگاه الکترونیک، کامپیوتر و تجارت 
الکترونیکی )الکامپ(، از ۹ الی ۱۲ تیرماه ۱۴۰۳ در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 

تهران برگزار می شود.  

بازار طلای جهانی سرد شد

قیمت طلا امروز چهارشــنبه )۲۹ مه( کاهش یافت زیرا معامله گران در سال جاری به 
دنبال اظهارات برخی سیاســت گذاران فدرال رزرو آمریکا برای کاهش نرخ بهره بودند و 
بازار منتظر داده های کلیدی تورم ایالات متحده بود که اواخر این هفته منتشر می شود.

به گزارش ایســنا، هر اونس طلا با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۳۵۷ دلار و ۷۰ سنت رسید. 
معاملات آتی طلای آمریکا ۰.۱ درصد افزایش یافت و به ۲۳۵۸ دلار و ۳۰ سنت رسید.

نیل کشکاری، رئیس بانک فدرال رزرو مینیاپولیس در مصاحبه ای با شبکه CNBC گفت 
که بانک مرکزی ایالات متحده باید قبل از کاهش نرخ بهره منتظر پیشرفت قابل توجهی 
در زمینه تورم باشد.ســرمایه گذاران در حال حاضر منتظر قرائت آوریل شاخص قیمت 
 ،CME FedWatch Tool مصرف کننده هســتند که در روز جمعه منتشر می شــود.طبق
شرط بندی معامله گران حاکی از شک و تردید فزاینده ای است که فدرال رزرو در سال 
۲۰۲۴ بیــش از یک بار نرخ بهره را کاهــش خواهد داد و در حال حاضر با احتمال ۶۰ 
درصد کاهش نرخ تا نوامبر قیمت گذاری می شود.شمش به عنوان محافظ تورم شناخته 
می شود اما نرخ های بالاتر هزینه فرصت نگهداری طلای بدون بازده را افزایش می دهد. 
طلا به عنوان پوششــی در برابر تورم و عدم اطمینان اقتصادی و ژئوپلیتیکی اســتفاده 
می شود.بر اساس گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۵ 
درصد کاهش به ۳۱.۹۵ دلار رسید، پلاتین ۰.۹ درصد کاهش یافت و به ۱۰۵۴ دلار و 

۱۰ سنت رسید و پالادیوم با ۰.۱ درصد افزایش به ۹۷۳.۴۷ دلار رسید.

سامسونگ  کارگری  اتحادیه 
می کند اعتصاب 

اتحادیه کارگری شــرکت سامسونگ الکترونیکس در چالش جدیدی برای 
بزرگ ترین شــرکت کره  جنوبی، اعلام کرد قصد دارد نخســتین اعتصاب 
خود را انجام دهد.به گزارش ایســنا، اتحادیه ملی سامســونگ الکترونیک 
که با حــدود ۲۸ هزار کارگر، بزرگترین اتحادیــه از چندین اتحادیه این 
غول فناوری اســت، روز چهارشــنبه پس از توقف مذاکرات دســتمزد با 
مدیریــت، این تصمیــم را اعلام کرد. دو طرف، از ابتدای ســال میلادی 
جــاری تاکنون، در خصوص افزایش دســتمزدها گفت وگــو کرده اند اما 
نتوانســته اند اختلافات خود را کم کنند.ایــن اتحادیه در بیانیه ای اعلام 
کرد: آنچه می خواهیم، افزایش دســتمزد یک تا ۲ درصدی نیســت. آنچه 
که می خواهیم، پرداخت عادلانه در قبال کاری اســت که انجام می دهیم. 
ما می خواهیم بــرای کارمان، عادلانه و شــفاف پــاداش بگیریم.تصمیم 
اتحادیه در شــرایطی اتخاذ می شود که سامســونگ، به ریاست لی جائه 
یونگ، در موقعیت غیرمعمولی در رقابت صنعت تراشــه قرار دارد. شرکت 
اس کی هاینیکس، رقیب کره ای سامســونگ، در تراشــه های حافظه که 
برای توسعه خدمات هوش مصنوعی اســتفاده می شوند، پیشتاز است.در 
پی انتشــار گزارش اعتصاب، ارزش ســهام سامسونگ حداکثر ۱.۷ درصد 
ســقوط کرد و افت این شرکت از اوج خود در آوریل، به حدود ۱۰ درصد 
رسید.سون وو موک، رئیس این اتحادیه، گفت: یکی از موضوعات کلیدی 
در مذاکرات، پرداخت پاداش اســت. شــورای مدیریت کار سامسونگ در 
مارس، تصمیم گرفت دســتمزد امســال را ۵.۱ درصد افزایش دهد.کره 
جنوبی در ماه های اخیر، مانند بســیاری از کشورها برای مهار تورم تلاش 
کرده اســت. تورم کره در آوریل، بیش از حد انتظار کاهش یافت و قیمت 
مصرف کننده ۲.۹ درصد افزایش یافت. بر اساس گزارش بلومبرگ، هفته 
گذشــته، برگزاری گردهمایی شبیه کنسرت کارکنان اتحادیه ای با اجرای 
افراد مشــهور در سئول، با انتقاد عمومی روبرو شد. سامسونگ الکترونیک 

از زمان تاســیس خود در سال ۱۹۶۹ تاکنون، اعتصابی نداشته است.

دبیر ســتاد اقتصاد دانش بنیان طب ســنتی و گیاهان دارویی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری از اعطای نشــان حکمت بنیان به عطاری هایی که 
بر اســاس استانداردها خدمات رســانی می کنند، خبر داد و گفت: علاوه بر آن به منظور 
ســاماندهی عطاری ها، ایجاد مرکز جامع طب سنتی، سبک زندگی و گیاهان دارویی را 
در دســتور کار قرار دادیم.دکتر محمدرضا شمس اردکانی در گفت وگو با ایسنا، وظیفه 
اصلی ســتادهای اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی را توســعه اقتصاد دانش پایه دانست 
و افزود: از معدود مواردی که می توان نســبت به کشت آنها در سراسر کشور اقدام کرد، 
گیاهان دارویی است؛ چرا که ایران از تنوع آب و هوایی و سابقه تمدنی برخوردار است.

وی ادامــه داد: از ایــن رو چالش هایی که در حوزه طب ســنتی با آن مواجه هســتیم،  
چالش های بســیار جدی نیســت چون حوزه های طب سنتی و پزشکی سنتی، ریشه در 
تمــدن ما دارد، ولی مســاله ای که در حال حاضر با آن مواجه هســتیم، در حوزه طب 
سنتی است. از حدود اوایل ســلطنت پهلوی اول طب سنتی یک کار ممنوعه اعلام شد 
و بعد از انقلاب اســلامی مورد توجه قرار گرفت کــه اقدام خوبی بوده، ولی آن طور که 
باید به آن پرداخته نشــد. قوانینی که منجر به توسعه طب سنتی می شود، از مهمترین 
مؤلفه های توســعه گیاهان دارویی و طب ســنتی اســت که به آن پرداخته نشده است.

شــمس اردکانی تاکید کرد: در صورتی که دســتگاه های قانونگذار و اجرایی به این امر 
توجه لازم را داشــته باشند، چالش ها و ممنوعیت هایی که در گذشته داشتیم که موجب 
کندی رشــد علمی در این حوزه شــده است، جبران خواهد شد. در غیر این صورت، در 
حوزه طب ســنتی حال و آینده با چالش های بزرگتری مواجه می شویم.پالایشــگاه هایی 
برای اســتخراج مواد مؤثره گیاهان دارویی دبیر ســتاد اقتصاد دانش بنیان طب سنتی و 
گیاهــان دارویی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، فرآوری گیاهان دارویی را 
از موضوعات مطرح در این ســتاد نام برد و خاطر نشان کرد: وضعیت کشور در فرآوری 
گیاهان دارویی نســبت به ســایر مسائل این حوزه جلوتر اســت، ولی نیاز دارد که ما به 
تولید انبوه و فرآوری گیاهان دارویی توجه کنیم تا امکان رقابت با دنیا را برای ما فراهم 
کند.شــمس اردکانی با تاکید بر اینکه در این زمینه ایجاد و راه اندازی پالایشــگاه های 
گیاهان دارویی بسیار مؤثر است، اظهار کرد: در حال حاضر ۴ پالایشگاه گیاهان دارویی 
نســبتا فعال داریم که در کاشــمر،  گلپایگاه و مشهد قرار دارند و پنجمین پالایشگاه نیز 
به زودی ایجاد خواهد شد تا بتوانیم به جای آنکه گیاهان دارویی را به صورت خام مورد 
استفاده قرار دهیم، مواد مؤثره آن ها را استخراج کنیم.وی با بیان این که استخراج مواد 
مؤثره گیاهان دارویی برای کشــور ارزش افزوده بالایی به همراه خواهد داشــت، افزود: 

ممکن اســت در گیاهان دارویی که کشت می شــوند، هزار نوع ترکیب شیمیایی موجود 
باشــد و پالایشگاه ها امکان اســتخراج چندین نوع مواد مؤثره از گیاهان دارویی را برای 
ما فراهم می کنند.شــمس اردکانی با بیان اینکه در حال حاضر ۲۰۰ شرکت دانش بنیان 
در حوزه گیاهان دارویی و طب ســنتی فعال هســتند، اظهار کرد: فعالیت این شرکت ها 
در ۳ حوزه دســته بندی می شود که یکی از آنها فرآوری های اولیه گیاهان دارویی است 
که شــامل فرایندهایی چون بسته بندی گیاهان دارویی می شود. دسته دوم فعالیت این 
شــرکت ها در زمینه استخراج و دسته ســوم در زمینه تولید گیاهان دارویی است.دبیر 
ستاد اقتصاد دانش بنیان طب ســنتی و گیاهان دارویی معاونت علمی ریاست جمهوری، 
خاطر نشــان کرد: در این زمینه البته ما راه های نرفتــه ای داریم. به عنوان نمونه تولید 
داروهایی با فناوری های خاصی، همچنین مواد مؤثره گیاهان دارویی را اســتخراج کنیم 
و از ترکیبات آنها داروهایی را توســعه دهیم که در این زمینه فعالیت هایی آغاز شــده 
اســت، ولی امیدوارم با تلاش هایی که شرکت های دانش بنیان شــروع کرده اند، بتوانیم 
دستاوردهای آنها را به منصه ظهور برســانیم. ساماندهی عطاری هاوی اضافه کرد: یکی 
دیگر از اقداماتی که ســتاد توســعه دانش بنیان طب سنتی معاونت علمی در دستور کار 
دارد، ســاماندهی عطاری ها اســت تا بتوانیم عطاری هایی را که بــا ظرفیت های علمی 
بیشــتری خدماتی به مردم ارائه می دهند، مورد حمایت قرار دهیم.شمس اردکانی ایجاد 
این مرکز جامع را در راســتای ارتقای خدمات دهــی عطاری ها عنوان کرد و گفت: در 
این برنامه درصدد هستیم تا عطاری ها را به سمت استفاده از گیاهان استاندارد عاری از 
آلودگی و دارای شناسنامه هدایت کنیم.وی ایجاد مرکز جامع طب سنتی، سبک زندگی 
و گیاهان دارویی را از دیگر برنامه های این ستاد نام برد و یادآور شد: این مرکز می تواند 
به ساماندهی بیشتر حوزه گیاهان دارویی منجر شود.دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان طب 
ســنتی و گیاهان دارویی معاونت علمی ریاســت جمهوری تاکید کرد: ما در حال نهایی 
کردن فرآیندی هســتیم تا به عطاری هایی که با اســتفاده از روش های علمی به مردم 
خدمت ارائه می دهند، نشــان حکمت بنیان اعطا کنیم.به گفته شــمس اردکانی، تعیین 
این نشــان از سوی ستاد طب سنتی به مسابقه گذاشــته شده است و به کسانی که در 
فعالیت خود در حوزه طب ســنتی، استانداردها را رعایت می کنند، تعلق می گیرد.شمس 
اردکانــی ایجاد باراندازهایی برای گیاهان دارویی را از دیگر اقدامات این ســتاد نام برد 
و گفت: این باراندازها گیاهان دارویی را بر اســاس اســتانداردهای رسمی و روش های 
صحیح از تولیدکنندگان و کشــاورزان خریداری می کند. این اقدام می تواند به توســعه 

زنجیره ارزش افزوده در حوزه گیاهان دارویی کمک کند.

شــرکت های خودروسازی تویوتا موتور و خودروسازان ژاپنی دیگر مانند سوبارو و مزدا موتور هر کدام متعهد به توسعه موتورهای جدید متناسب 
با برقی شدن هستند.به گزارش ایسنا، این خودروسازان اعلام کردند که با این موتورها، هر یک از این سه شرکت قصد دارند موتورها، باتری ها و 
سایر واحدهای محرک الکتریکی را بهینه کنند. هر یک از سه شرکت قصد دارند با استفاده از این موتورها، یکپارچگی با موتورها، باتری ها و سایر 
واحدهای محرک الکتریکی را بهینه کنند و متعهد به ساخت موتورهای جمع و جورتر است که امکان کاپوت پایین تر را فراهم می کند.تویوتا که 
از جذب هیبریدی ها در بازارهایی مانند ایالات متحده سود برده است، امیدوار است که موتور جمع و جورتر با صرفه جویی در فضای زیر کاپوت به 
اصلاح طراحی خودرو کمک کند.تویوتا حدود یک پنجم سوبارو و تقریباً ۵ درصد مزدا را در اختیار دارد.بر اساس گزارش رویترز، این سه خودروساز 
در این بیانیه گفتند که تلاش های آنها به کربن زدایی موتورهای احتراق داخلی با سازگار کردن آنها با منابع سوخت جایگزین مانند سوخت های 

الکترونیکی و سوخت های زیستی کمک می کند.

آلمــان و جمهــوری چک از اتحادیه اروپا می خواهند مذاکراتی را درباره نحوه حذف واردات انرژی باقی مانده این بلوک از روســیه، برگزار کند.به 
گزارش ایسنا، دیپلمات های اروپایی گفتند آلمان که بزرگترین اقتصاد و بازار گاز اروپا است و جمهوری چک، از بروکسل می خواهند مذاکرات رده 

بالا  احتمالا در میان وزیران انرژی کشورهای اروپایی را درباره نحوه پایان کامل واردات انرژی روسیه، برگزار کند.روسیه، صادرات گاز به اروپا را از زمان آغاز حمله نظامی به اوکراین در 
سال ۲۰۲۲، به شدت کاهش داد و انفجار زیردریایی در شاه لوله های گازی نورد استریم که از روسیه به آلمان امتداد دارند، باعث بسته شدن این خطوط لوله شد.اتحادیه اروپا به سرعت 
دست به کار شد و انرژی تجدیدپذیر و واردات گاز از منابع دیگر را جایگزین گاز روسیه کرد اما این بلوک، همچنان ۱۵ درصد از گاز خود را در سال میلادی گذشته، از روسیه وارد کرد.

طبق آمار شرکت تحلیل داده کپلر، روسیه در سال ۲۰۲۳، بیش از ۱۵.۶ میلیون تن گاز طبیعی مایع )ال ان جی( به بنادر اتحادیه اروپا ارسال کرد که رشد ۳۷.۷ درصدی در مقایسه با 
سال ۲۰۲۱ داشت که هنوز جنگ در اوکراین، آغاز نشده بود.دیپلمات های اتحادیه اروپا به رویترز گفتند: برلین و پراگ در نشست روز پنج شنبه وزیران انرژی کشورهای اتحادیه اروپا در 
بروکسل، این درخواست را مطرح خواهند کرد.طبق سندی که پیش از این توسط رویترز مشاهده شده است، این وزیران قرار است درباره موانعی که در حذف واردات انرژی روسیه با آنها 

روبرو هستند، گفت وگو کنند. اعضای اتحادیه اروپا از جمله اتریش و مجارستان، به شدت به گاز روسیه، وابسته هستند.

موتورهای تویوتا، سوبارو و مزدا گامی جدید در راه 
برقی ها

مذاکرات اتحادیه اروپا درباره ترک کامل انرژی روسیه

عطاری های علمی نشان »حکمت بنیان« دریافت می کنند
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تهــران - ایرنا - زینوبات اولین ربات زنده جهان که از همگرایی 
زیست شناســی و هوش مصنوعی ساخته شــد.به گزارش گروه 
علم و آموزش ایرنا، زینوبــات را می توان به عنوان محصولی که 
از همگرایی زیست شناسی و هوش مصنوعی ایجاد شده در نظر 
گرفت. اولین ربات زنده جهان که توســط ســلول های بنیادی 
ساخته شده اســت.این ربات از روی سلول های یک نوع قورباغه 
آفریقایی به نام Xenopus ســاخته اســت. در واقــع واژه زنوبات 
)Xenobot( از ترکیب حروف ابتدایی Xenopus و Robot ایجاد شده 
است. این محصول، نهَ یک رباتِ سنتی و نه گونه ای شناخته شده 
از جانداران اســت، بلکه نوع جدیدی از مصنوعات دست انسان 
اســت که می توان آن را »ارگانیزم زنده قابلِ برنامه ریزی« نامید.

این ربات توســط ۲ دانشمند زیست شناسی محاسباتی و هوش 
مصنوعی دانشگاه ورموند آمریکا به نام های سام کریگمن و جوش 
بونگارد طراحی و ساخته شده است. آنها در سال ۲۰۱۷، این ایده 
به ذهن شان رســید که برنامه  کامپیوتری بنویسند که بتواند با 

شبیه سازی از سلول های کوچک، ربات بسازد.
آنها با ترکیب سلول های پوست و قلب قورباغه اقدام به ساخت این 
ربات کردند. برای طراحی روبات، از شبیه سازی های کامپیوتری 
اســتفاده کردند. سلول های پوســت، بدنه این ربات را تشکیل 
می داد و سلول های قلب نیز با انبساط و انقباض، امکان حرکت را 
فراهم می کرد. با هزاران مدل شبیه سازی و مطالعه آنها، این گروه 
ربات هایی ساختند که می توانستند حرکت کنند.زینوبات هایی که 
این گروه تولید کرد کمتر از یک میلیمتر طول داشته و از سه هزار 
ســلول زنده تشکیل شده اند. آنها اشکال ساده و متنوعی دارند و 
می توانند در مسیرهای مستقیم یا دوَرانی حرکت کنند؛ زینوبات 
می توانند به هم وصل شده و گروهی تشکیل دهند و حتی اشیای 
کوچک را جابه جا کنند. این موجودات، با استفاده از انرژی سلولی 
خود، می توانند تا ۱۰ روز زنده بمانند.هرچند این »ماشــین های 
زیستی« می توانند نقش فوق العاده مثبتی در سلامت انسان ها و 
حیوانات و محیط زیست بازی کنند، نگرانی های اخلاقی و قانونی 
متعددی درباره آنها وجود دارد.داگلاس بلکیستون دانشمند ارشد 
دانشگاه تافتس که یکی از اعضای این تیم تحقیقاتی است، گفت: 
در ابتدایی ترین سطح، این پلتفرم ابزاری برای ساختن روبات با 
سلول ها و بافت ها اســت. تقریباً می توانید آن را به عنوان لگو در 
نظر بگیرید، جایی که می توانید لگوهای مختلف را با هم ترکیب 
کنیــد و با مجموعه ای از بلوک ها دســته ای از چیزهای مختلف 
بسازید.«اما چرا کسی بخواهد از اجزای زنده به جای مواد سنتی، 
مانند فلز و پلاســتیک، ربات بســازد؟، یک مزیت این است که 
داشــتن یک ربات زیستی به این معنی است که زیست تخریب 
پذیر اســت. در کاربردهای محیطی، این بدان معناست که اگر 
ربات بشکند، محیط را با زباله هایی مانند فلز، باتری یا پلاستیک 
آلوده نمی کند. محققان همچنین می توانند زینوبات ها را طوری 
برنامه ریــزی کنند که در پایان عمر خود به طور طبیعی از هم 

جدا شوند.

زینوبات؛ اولین 
ارگانیزم زنده 
قابل برنامه ریزی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

سیتروئن الُی کانسپت؛ خودروی برقی و ارزان قیمت برای آینده…
سیتروئن الُی چندی پیش در پاریس رونمایی شد و قرار است پیش نمایشی از خودروهای برقی آینده این برند فرانسوی باشد. این خودرو احتمال دارد با 
قیمت زیر ۲۵ هزار دلار تولید شود. الُی با استفاده از متریال جدید و رادیکالی طراحی شده تا وزن پایین و شعاع حرکتی بالایی داشته باشد. همچنین در 
فرایند طراحی و تولید آن دوستی با محیط زیست و قیمت پایین نیز مدنظر قرار داشته اند. به احتمال زیاد طراحی این خودرو را با هیچ محصول دیگری 
اشــتباه نخواهید گرفت. شیشه جلوی سرراست و زوایای تیز باعث می شوند الُی طرح متفاوتی نسبت به چهارچرخه های دیگر داشته باشد. این شیشه 
جلوی تخت و سرراست به کاهش هزینه های تولید کمک می کند. همچنین ورودی های هوای هوشمندانه ای روی کاپوت در نظر گرفته شده تا با عبور 
هوا به بهبود آیرودینامیک خودرو نیز کمک کنند. به این موارد باید چراغ های LED با طرح C شکل و سپر جلوی خشن با قلاب های نارنجی رنگ را نیز 
اضافه کنیم. وقتی از کناره به ســیتروئن الُی نگاه کنید طراحی آینده نگرانه آن بیشــتر خودنمایی خواهد کرد. کاپوت و سقف صاف و تخت یک بار دیگر 
کاهش هزینه ها را به ما یادآوری می کنند. همچنین ارتفاع بیشتر از سطح زمین و پوشش های پلاستیکی مشکی اطراف بدنه باعث می شوند الُی ظاهری 
خشن داشته باشد. در نمای جانبی همچنین درب های مشکی و رینگ های آلیاژی بزرگ دیده می شوند. وقتی به بخش پشتی خودرو برسید چراغ های 
تیز و زاویه دار و فضای بار روبازی را خواهید دید که کمی شبیه وانت پیکاپ هاست. احتمالاً نسخه تولیدی الُی از فضای بار مسقف استفاده خواهد کرد.

MVP جوکر در صدر جدول مدعیان
فوق ستار تیم بسکتبال دنور ناگتس، در صدر جدول مدعیان کسب عنوان MVP فصل NBA قرار گرفت. به گزارش ایسنا، طبق آخرین رده بندی 
انجام شده برای مدعیان کسب عنوان MVP در مسابقات فصل جاری لیگ بسکتبال NBA، نیکولا یوکیچ فوق ستاره صربستانی تیم دنور ناگتس، 
جایگاه نخست را به خود اختصاص داده است.نیکولا یوکیچ که در این فصل عملکرد خیره کننده ای را به ثبت رسانده است، تاکنون با میانگین 
۲۷.۵ امتیاز، ۱۳.۱ ریباند و ۸.۹ پاس گل در هر بازی، جایگاه نخســت را در اختیار دارد.دیگر مدعی اصلی کســب این عنوان نیز لوکا دانچیچ، 
فوق ســتاره اسلوونیایی تیم دالاس موریکس اســت. او تاکنون میانگین ۳۰.۵ امتیار، ۸.۳ ریباند و ۸.۱ پاس گل در هر بازی را به ثبت رسانده 
است. سومین مدعی اصلی هم جوئل امبید، ستاره تیم فیلادلفیا سونی سیکسرز است. او که تا هفته های قبل جایگاه نخست را در اختیار داشت، 
اکنون با میانگین ۳۱.۹ امتیاز، ۱۱.۳ ریباند و ۶.۱ پاس گل در هر بازی، اکنون در رتبه سوم قرار گرفته است. امبید این عنوان را سال گذشته 

تصاحب کرده بود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب عقل و احساس
رمان های جین آســتین از پرخواننده تریــن آثار ادبیات 
جهان اند و حدود دویست سال است که نسل های پیاپی 
با کشش و علاقه روزافزون رمان های او را می خوانند. این 
رمان ها منبع الهام بسیاری دیگر از رمان ها، نمایشنامه ها، 
سریال و فیلم های سینمایی نیز بوده است. اگر علاقمند 
به رمان های عاشــقانه هستید با برسی اولین رمان جین 
آستین، یعنی کتاب عقل و احساس همراه ما باشید. جین 
آســتین در ۱۶ دسامبر ۱۷۷۵ در همپشر، جنوب شرقی 
انگلستان به دنیا آمد. او هفتمین فرزند کشیش ناحیه بود. 
جین نوشتن را از نوجوانی آغاز کرد. قبل از انتشار آثارش 
بارها در آن ها دســت می برد و آن هــا را بازبینی می کرد. 
چهار رمان عقل و احساس، غرور و تعصب، منسفیلد پارک 
و امــا در زمان حیات نویســنده و نورثنگر ابی و ترغیب 
بعد از درگذشــت او به چاپ رســیدند. مانند بسیاری از 
نویســندگان زن آن زمان، جین نیز کتاب های خود را به 
صورت ناشناس منتشر کرد. در آن زمان، نقش های ایده آل 
برای یک زن، همســر و مادر بود، و نوشتن برای زنان در 
بهترین حالت به عنوان شکل ثانویه فعالیت در نظر گرفته 
می شد.  زنی که می خواســت نویسنده تمام  وقت باشد، 
احساس می شد که زنانگی اش را تحقیر می کند، بنابراین کتاب های زنان معمولاً به  صورت ناشناس منتشر می شد تا این 
خودپســندی حفظ شود که نویسنده زن فقط به  عنوان نوعی کار نیمه  وقت مشغول نویسندگی می شود. کتاب عقل و 
احساس نخستین رمان منتشر شده جین آستین است که در سال ۱۸۱۳ میلادی به چاپ رسید. جین زمانی که نوزده 
ســاله بود، اولین پیش نویس را به صورت رمان در نامه ارائه کرد ولی بعدا شــیوه روایت داســتان را به دانای کل و گفت 
و گوی بین شــخصیت ها تغییر داد. عقل و احســاس یکی از شاهکارهای ادبیات انگلستان به شمار می رود و مورد توجه 
خاص منتقدان و مردم قرار گرفته و محبوبیت زیادی بین خوانندگان رمان، خصوصاً رمان های عاشقانه دارد. اولین چاپ 
رمان با ۷۵۰ نسخه در اواسط سال ۱۸۱۳ میلادی عرضه شد و فروش خوب آن باعث شد که، رمان به چاپ دوم برسد.

سرگئی آیزنشتاین
او در ریگا پایتخت لتونی )در آن زمان بخشــی از امپراتوری روسیه در استان لیوونی( 
به دنیا آمد. پدرش - میخائیل اســیپوویچ آیزنشتاین - پدری آلمانی تبار )پدر او اسیپ 
آیزنشتاین، یک یهودی آلمانیِ به مسیحیت گرویده بود( و مادری سوئدی تبار داشت. 
مادرش - یولیا ایوانوا کنتســکایا - از یک خانوادهٔ مسیحی ارتدکس روس بود. پدرش 
سرمعمار شهر ریگا بود. او در ۷ سالگی به همراه مادرش به پترزبورگ آمد. تنها فرزند 
خانواده بود و تنها همدمش در دوران کودکی زنی بود که از او پرستاری می کرد. در ۶ 
سالگی و در سفری که با پدر و مادرش به پاریس داشت برای اولین بار با سینما آشنا 
شــد. از همان کودکی به نقاشی علاقه زیاد داشت و تا پایان عمر هم این علاقه از بین 
نرفت. در ۱۱ سالگی پدر و مادرش از هم جدا شدند، مادرش پترزبورگ را ترک کرد و او 
توسط بستگان پدرش بزرگ شد. در ۱۹۱۵ )۱۷ سالگی( به خواست پدرش به انستیتو 
مهندسی عمران شهر پتروگراد وارد شد تا شغل پدرش را پیش بگیرد اما در طی دوران 
تحصیل ســاعات فراوانی را در سالن تئاتر و سینما گذراند.سرگئی آیزنشتاین به همراه 
پدر و مادرش سال ۱۹۰۰ چنان که خود او می گوید »اگر انقلاب اکتبر نبود نمی توانستم 
آن سنتی را که مرا وامی داشت شغل پدرم را ادامه دهم بشکنم. مایه و توانایی شکستن 
این سنت در من وجود داشت اما فقط انقلاب به من این آزادی را داد که سرنوشتم را به دستان خودم بگیرم«. پس از ۱۹۱۷ آیزنشتاین در ارتش سرخ داوطلب 
شده و به عنوان تکنیسین به خدمت واحد مهندسی درآمد. به زودی استعدادهای هنری او شناخته شد و آیزنشتاین به واحد تئاتر بخش سیاسی جبهه غرب 
فرستاده شد در آنجا به طراحی واگن های قطار تبلیغاتی و آثار تئاتری آماتوری مشغول شد. پس از ۱۹۲۰ و پایان جنگ داخلی، آیزنشتاین از ارتش خارج شده 
و کارش را را در جنبش تئاتر پیشرو پی گرفت. او بر این عقیده بود که آنچه مردم و انقلاب از تئاتر می خواهند آن چیزی است که در نمایش های سنتی یافت 
می شــود یعنی در سیرک. او می خواســت که تئاتر »مونتاژی )ملغمه ای( از جذابیت ها باشد و پیوسته تماشاگر را شوکه کند.« نمایش در هر مرد خردمند به 
قدر کفایت سادگی هست؟ که در ۱۹۲۳ در تور نمایشی آیزنشتاین به اجرا درآمد بازیگرانش تعداد زیادی آکروباتیست، و بندباز و دلقک بودند. اما به زودی از 
امکاناتی که تئاتر در اختیارش می گذاشت سرخورده شد و راه سینما را در پیش گرفت. وی هدفش را در سینما خلق »هنری انقلابی بدون مصالحه« و »وارد 
کردن ضربات پی در پی بر آگاهی و احساسات تماشاگر عنوان می کند.« آیزنشتاین فیلم »اعتصاب« اولین فیلم بلند خود را در ۱۹۲۴ ساخت. این فیلم از سوی 
روزنامه پراوادا »اولین اثر انقلابی سینمای ما« توصیف شد. یکی از خصوصیات بارز فیلم اعتصاب و در ضمن از خصوصیات منحصربه فرد سینمای آیزنشتاین 
این است که او به جای روایت کردن ماجرای قهرمانهای فردی، سبک و سیاقی که چه در آن زمان و چه همین حالا بر سینما مسلط است، تلاش داشت تا با 
شخصیت های تیپیک و قهرمانان جمعی کار کند و این در هماهنگی کامل با مضمون فیلمهای او یعنی رخدادهای تاریخ انقلاب روسیه بود. اما در ضمن او به 

دنبال شیوه های جدیدی برای فیلمبرداری و تدوین فیلم بود.

فرهنگ

به گفته وزیر توســعه دیجیتال روســیه احتمالا از شــرکت های داخلی برای اســتفاده از نرم افزارهای خارجی هزینه 
دریافت شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، این درحالی اســت که روســیه ســعی دارد وابستگی خود به 
شــرکت های فناوری خارجــی را کاهش و نمونه های داخلی خــود را پر رنگ تر کند.ولادیمیــر پوتین رییس جمهور 
روســیه دســتیابی به اســتقلال فناورانه را یکی از اهداف کلیدی عنوان کرد. این درحالی اســت که تحریم های غربی 
به دلیل جنگ این کشــور با اوکراین، توانایی روســیه برای دســتیابی به تجهیزات و فناوری از شرکت های خارجی را 
محدود کرده اســت.درهمین راســتا پوتین در اوایل ماه می حکمی را امضا کرد که طبق آن حداقل ۸۰ درصد شــرکت 
های روسی دربخش های اقتصادی حیاتی باید تا ۲۰۳۰ میلادی به جای نرم افزارهای خارجی از نمونه داخلی استفاده 
کنند.بســیاری از شرکت های روســی همچنان در عملیات های روزانه خود از نرم افزارهای خارجی استفاده می کنند، 
هر چند تحریم های اتحادیه اروپا که در دســامبر۲۰۲۳ میلادی وضع شــد، اجازه نمی دهد شــرکت ها نرم افزارهای 
شــرکتی و طراحی را برای روســیه تامین کنند.به گفته وزیر توسعه دیجیتال روسیه وضع مالیات بر شرکت های روسی 

تــوازن بین نرم افزارهای خارجی و داخلی را برقرار می کند.

مالیات استفاده از نرم افزارهای خارجی در 
روسیه
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